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Energijos vartojimo efektyvumo problemos ir įgalinamieji veiksniai – kokie jie? 

Svarbus savaitgalis Briuselyje 

 

Baigėsi pirmasis Europos piliečių forumo energijos vartojimo efektyvumo klausimais savaitgalis. 150 

atsitiktine tvarka atrinktų piliečių susirinko (kai kurie iš jų keliavo beveik 24 valandas) aptarti 

energijos vartojimo efektyvumo iššūkius bei įgalinamuosius veiksnius ir padėjo pagrindus 

artimiausioms dviem sesijoms.  

 

Sesijos struktūra buvo dvejopa: nustatyti pagrindines energijos vartojimo efektyvumo problemas ir 

įvardyti galimus įgalinamuosius veiksnius. Sesija buvo suskirstyta į keturias dalis: 

 

- I dalis. Dalyviai susipažįsta vieni su kitais. 

- II dalis. Bendro supratimo apie energetikos sistemą stiprinimas ir sąsajos tarp įvairių jos 

dalyvių. 

- III dalis. Energijos vartojimo efektyvumo problemos ir įgalinamieji veiksniai – kokie jie? 

- IV dalis. Pirmenybė svarbiausiems įgalinamiesiems veiksniams ir žinių poreikiai kitose 

sesijose. 

 

Dalyviai, be kita ko, nagrinėjo įvairius aspektus, įskaitant finansinius suvaržymus, netinkamą 

infrastruktūrą ir biurokratines kliūtis. 
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1 DIENA. Plenarinė 

sesija 
 

Už demokratiją ir demografiją 

atsakingos Komisijos pirmininko 

pavaduotojos Dubravkos Šuicos 

sveikinimo žodis. „Norime išgirsti jūsų 

nuomonę ir esame pasiryžę užtikrinti, 

kad ji būtų išgirsta“ 

 

Bendras pokalbis su Komunikacijos 

generalinio direktorato (COMM GD) 

generaline direktore Dana Spinant ir 

pirmininko pavaduotojos Dubravkos 

Šuicos kabineto vadovu Colinu Scicluna  

 

Ekspertai paaiškino, kad užtikrinti 

energijos vartojimo efektyvumą – tai 

pasiekti tuos pačius rezultatus naudojant 

mažiau energijos ir supaprastinant visą 

energetikos sistemą, dalyvaujančių 

subjektų struktūrą ir dinamiką. 

 

Išsamiai paaiškinti šio forumo įgaliojimai 

ir uždaviniai: informuoti Europos 

Komisiją apie principą „svarbiausia – 

energijos vartojimo efektyvumas“ ir 

pateikti dalyvių rekomendacijų. 

2 DIENA. Darbo 

grupės 
 

Dalyviai buvo suskirstyti į darbo grupes, 

kuriose jie palaipsniui susipažino vieni su 

kitais per diskusijas apie savo energijos 

vartojimą ir gamybą. Kiekviena grupė 

parengė energetikos sistemos, jos 

dalyvių ir dinamikos vizualizaciją, kad 

nustatytų pagrindinius energijos 

vartojimo efektyvumo iššūkius. 

 

Įvertinus šiuos iššūkius, kiekvienoje 

grupėje po svarstymo ir balsavimo buvo 

atrinktos energijos vartojimo efektyvumo 

kliūtys. Dalyvių įvairovė praturtino 

diskusijas ir padėjo užtikrinti, kad būtų 

atstovaujama skirtingoms nuomonėms – 

kiekvienoje darbo grupėje buvo 

vartojama iki 5 skirtingų kalbų.  

3 DIENA. Plenarinė sesija  
 

Po visą dieną vykusių diskusijų ir Ministrų Tarybai pirmininkaujančios Belgijos vakarinio 

priėmimo su Belgijos piliečių forumo dirbtinio intelekto klausimais dalyviais, teigiama 

energija vis dar buvo juntama ir sekmadienio plenarinėje sesijoje, kurioje pagrindinius 

iššūkius pristatė kiekvienos darbo grupės narys. Po vieną kiekvienos grupės atstovą nurodė 

didelę kliūtį, kurią jų nuomone reikia įveikti pirmiausia, kad būtų užtikrintas energetikos 

sistemos efektyvumas. 

 

Apibendrinamosios diskusijos plenariniame posėdyje 

Ekspertai ir kiti dalyviai pasisakė dėl nurodytų kliūčių. Jie pateikė daug argumentų, susijusių 

su trimis pagrindiniais sektoriais, kuriuose turi būti pasiektas energijos vartojimo 

efektyvumas: transporto, pastatų ir pramonės. Pripažinta, kad diskusijų kokybė buvo aukšta. 

  

 

  

  

 

1 sesija Dienotvarkė 
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1 sesijos darbotvarkė 
 

1 DIENA 

12:30  

15:00 

Atvykimas, pietūs ir už demokratiją ir demografiją atsakingos Komisijos 

pirmininko pavaduotojos Dubravkos Šuicos sveikinimo žodis. 

15:00  

17:00 

Susipažinimas. Dalyviai susipažįsta vieni su kitais. 

Forumo uždaviniai: kas, kodėl ir kaip?  

Kaip suprasti forumo tikslus? 

Kavos pertraukėlė 

17:00  

18:45 

Žinių komitetas – apie energijos vartojimo efektyvumą 

Pasirengimas svarstymams 

Pertrauka 

18:45 

20:00 

Furšetas pastato „Charlemagne“ fojė 

 

DAY 02 

09:00  

11:00 

I dalis. Jūs, aš ir energijos vartojimo efektyvumas 

Kavos pertraukėlė 

11:00  

14:00 

II dalis. Energijos vartojimo efektyvumo sistemos ir jos dalyvių aprašas  

Pietų pertrauka  

14:00 

16:00 

III dalis. Kliūtys ir įgalinamieji veiksniai 

Kavos pertraukėlė 

16:00 

18:00 

IV dalis. Prioritetų nustatymas ir žinių poreikių kaupimas 

 

 

Vakarinė dalis. Neoficialus bendras susitikimas su Belgijos piliečių forumo dalyviais ir vakarienė 

restorane „Albert“, Mont des Arts 28, 1000 Briuselis 

 

DAY 03 

09:30 

09:55 

Praėjusių dienų įvertinimas 

 

09:55 

12:05 

Moderuojamos forumo dalyvių, Žinių komiteto narių ir Europos Komisijos 

pareigūnų diskusijos  

Kavos pertraukėlė 
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12:05 

13:15 

Komunikacijos strategija ir platformos „Hyperfair“ pristatymas 

13:15  

14:00 

Apibendrinimas ir tolesni veiksmai 

Pietų rinkinių išdalinimas 

 

 

Klausimai ir atsakymai su Betina (19 metų 

amžiaus) iš Estijos  

Kodėl jums svarbu 

dalyvauti šio forumo 

darbe?  
 

„Komisijos nariai plenariniame 

posėdyje pabrėžė, kad 

jaunimas atstovauja ateičiai. 

Nors neturiu namo, 

automobilio ar skalbyklės, čia 

skelbiama informacija mums 

vis dėlto aktuali. Galime 

pateikti unikalių įžvalgų ir 

atkreipti dėmesį į konkrečias 

mums kylančias problemas. 

Turime omeny ir ateities 

kartas – mūsų pastangos skirtos 

ir jiems. Man įdomu, ar mūsų 

idėjos pasieks Komisiją ir ar 

jomis bus pasinaudota. Viena 

iš pagrindinių mūsų grupės 

diskusijų temų buvo energijos 

vartojimo skaidrumas. 

Tikiuosi, kad jam bus skiriamas 

dėmesys, nes išsami 

informacija leidžia žmonėms 

priimti geriau pagrįstus 

sprendimus.“ 

Ko tikitės iš kitos 

sesijos? 
 

„Energijos vartojimo 

efektyvumas man labai 

svarbus, nes, kaip žinome, 

klimato kaita jau seniai yra 

neatidėliotina problema, kuri 

yra labai sudėtinga ir todėl jo 

mastą sunku iki galo suvokti. 

Džiaugiuosi, kad šis forumas 

mums suteikia galimybę į 

konkrečius klausimus, 

pavyzdžiui, susijusius su 

energija, susitelkti mažesnėse 

grupėse, kad šią problemą 

būtų galima išnagrinėti 

išsamiau. Dalyvavimas 

pokalbiuose su ekspertais, 

kurie ne visada prieinami 

kasdieniame gyvenime 

(nepaisant tų galimybių, kurias 

teikia „Google“), yra 

neįtikėtinai vertingas. Tai 

padeda užtikrinti, kad 

nepamirštume konkrečių 

detalių ir galėtume 

suformuluoti praktines 

rekomendacijas Komisijai.“ 

Koks buvo jūsų 

savaitgalio akcentas?  
 

„Tai buvo nuostabus 
savaitgalis.  
Manau, kad vizualizacija su 
žemėlapiu buvo labai naudinga, 
nes galėjome užmegzti ryšius ir 
aptarti problemas bei planus.   
Suprantu, kad šeštadienio 
diskusijų pradžioje buvome 
linkę kalbėti ne apie save, o 
apie savo kaimyną. Manau, kad 
šis renginys mus labiau 
suartino, padėjo atsiverti ir 
geriau suprasti vieniems kitus.   
Noriu padėkoti už šį forumą, 

nes universitete taip pat 
kalbame apie žmonių įtraukimą 
į demokratijos kūrimo procesą 
ir labai gera matyti, kad tai ne 
tik teorija.“  

 

 

Ekspertų pasisakymai plenariniame posėdyje 

Yves Marignac, Asociacijos „négaWatt“ 

energetikos ekspertas ir vyresnysis patarėjas, 

Prancūzija    

Arianna Vitali Roscini, Energijos taupymo 

koalicijos generalinė sekretorė, Italija  
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Camille Defard, Jacques’o Delors’o 

energetikos centro vadovė, Prancūzija  

Claudia Canevari, Energetikos generalinio 

direktorato  skyriaus „Energijos vartojimo 

efektyvumas. Politika ir finansavimas“ vadovė, 

, Europos Komisija 

Jan Rosenow, Pagalbos reglamentavimo srityje 

projekto direktorius, Vokietija   

Claire Roumet, ES politikos ir strateginės 

partnerystės iniciatyvos, „Energetikos 

miestai“, Prancūzija   

Reinhard Six, nepriklausomas konsultantas, 

ekspertas energijos vartojimo efektyvumo 

finansavimo klausimais, Vokietija  

 

 

  Dviejų ekspertų nuomonė apie plenarinę 

sesiją 

Camille Defard 
„ES turi techninių priemonių rengti mokymus 

valstybėms narėms ir atsakyti į jų klausimus. 

Energijos vartojimo efektyvumui reikia didelių 

investicijų, tačiau ne visos valstybės narės turi 

vienodas galimybes investuoti. Siekiant 

suvienodinti valstybių narių galimybes taikyti 

šias privalomas taisykles, teikiamas Europos 

finansavimas, visų pirma pagal Europos 

lygmens planą „Plan de Relance“, pradėtą po 

COVID-19 krizės. 

“ 

Claudia Canevari  

„Energetika yra viena iš pasidalijamosios 

kompetencijos politikos sričių, o tai reiškia, kad 

atsakomybė tenka ir ES, ir valstybėms narėms. 

Valstybės narės taip pat gali priimti teisės aktus 

nacionaliniu lygmeniu. Europos Sąjunga taip pat 

priima direktyvas, kurias į nacionalinę teisę turi perkelti 

valstybių narių teisės aktų leidėjai. Europos Komisija 

teikia pasiūlymus energetikos politikos srityje, tačiau 

teisėkūros sprendimus priima Europos Parlamentas ir 

Ministrų Taryba. Pirmoji direktyva dėl energijos 

vartojimo efektyvumo priimta 2012 m. ir peržiūrėta 

2018 bei 2023 m., kad būtų pasiekti klimato srities 

tikslai. Ši direktyva taikoma visiems ekonomikos 

sektoriams, įskaitant pastatų, pramonės ir viešąjį 

sektorių...“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

Spauskite čia ir žiūrėkite penktadienio plenarinės sesijos įrašus! 

Spauskite čia ir žiūrėkite sekmadienio plenarinės sesijos įrašą! 

https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-23
https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-25
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Pagrindinės įžvalgos apie Piliečių dalyvavimo 

platformą 

  

„Sunkesnių, didesnių ir daug 
kuro naudojančių didesnio 

pravažumo automobilių eismo 
tankiai apgyvendintose miesto 

vietovėse apribojimas arba 
draudimas.“  

 
„Turime atvirai ir pagarbiai 

diskutuoti visais lygmenimis – 
vietos, nacionaliniu ir 

Europos, – kaip pasiekti šiuos 
tikslus, kad niekas nebūtų 

paliktas nuošalyje.“  

  

 

 

„Mažinti automobilių eismą 
užtikrinant, kad gatvės ir 
erdvės būtų ramesnės ir 

patogesnes pėstiesiems, taip 
pat gerokai sumažinti betono 
naudojimą miesto gatvėse ir 

teritorijose. Vietoj to, 
siekiant sumažinti miesto oro 
šilimą ir priklausomybę nuo 

vėsinimo įrenginių, ypač 
vasarą, reikia sėti žolę ir 

sodinti medžius.“  
  

  

 

 

„Įdiegti privalomus 
pažangiuosius skaitiklius. 

Seniems energijos skaitikliams 
taikomi tik nakties ir dienos 

tarifai. Nauji pažangieji 
skaitikliai gali suteikti 

informacijos apie dabartinį 
energijos tarifą arba kainą, 

kad vartotojai galėtų 
nuspręsti, kada vartoti 

elektros energiją brangu ar 
pigu. Teoriškai tai turėtų 
padėti išlyginti paklausos 
kreivę ir taip sumažinti 

priklausomybę nuo pikinės 
elektros energijos poreikius 

tenkinančių jėgainių.“ 

 

 

 

 

 

Savaitgalis Sylvain’o Mazas’o požiūriu  
 

 

 
Sylvain’as Mazas’as pasinaudodamas grafine medžiaga pristatė, kaip vystėsi diskusijos. Viršuje 

trumpai apžvelgtas jo darbas – atskleista, kaip jis vizualiai patraukliai užfiksavo plenarinio posėdžio 

eigą ir labai praturtino sesijos dinamiką. 

 

 

Piliečių dalyvavimo platformos sukūrimas  

https://citizens.ec.europa.eu/index_lt#paragraph_355
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Priminimas. Visų 3 sesijų tikslai 
 

• 1 sesija 2024 m. vasario 23–25 d. Piliečių patirtis energijos vartojimo efektyvumo srityje ir 

jų supratimas apie pagrindinius visos energetikos sistemos uždavinius.  

• 2-oji sesija. 2024 m. kovo 15–17 d. Dėmesys perėjimui nuo iššūkių prie sprendimų.  

• 3-oji sesija. 2024 m. balandžio 12–14 d. Rekomendacijų konsolidavimas, aptarimas ir 

patvirtinimas. 
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